
У судзе Гарадоцкага раё-
на распачаўся разгляд іску жыхароў 
дома №30 па вул. Новай да Гарадоцкага 
райспажыўсаюза. Шэсць іскаў аб’яднаны 
ў адну судовую справу і разглядаюцца су-
месна.

3 ліпеня у кватэрах жыхароў дома 30 
па вул. Новая ў сувязі з падачай вялікага 
напружання сапсавалася бытавая тэхніка 
і электрапрыборы. Усяго пацярпелі жы-
хары з 10 кватэр, але з іскам да Гарадоц-
кага райспажыўсаюза праз суд звяр-
нулася шэсць грамадзян: Ала Пісарык, 
Таццяна Касьянава, Таццяна Максіменка, 
Малахоўская Вера, Смаленская Лідзія, 
Ганчарова Ларыса.  Шкода, нанесеная 
кепскім электразабеспячэннем дома, 
розная ў залежнасці ад выкарыстан-
ня электрапрыбораў. У жыхароў 
дома перасталі працаваць  сучас-
ныя тэлевізары, лядоўні, кампутары, 
пральныя машыны, мікрахвалёўкі і 
г.д. Выстаўленыя іскі ў найбольшым 
памеры за страту маёмасці дасягаюць  
амаль 10 млн рублёў, утрымліваюць так-
сама іскі за маральную шкоду і ў агуль-
най суме складаюць зараз каля 28 млн. 
рублёў.

Жыхары дома пасля аварыі ў сістэме 
электразабеспячэння калектыўна 
звярнуліся  ў арганізацыі, якія маюць 
дачынення да прадстаўлення каму-
нальных паслуг кватэраўладальнікам 
дома. Атрыманыя адказы не задаволілі 
жыхароў і яны накіравалі свае іскі ў 
Гарадоцкі суд.

Пад час першага паседжавння суд-

дзя Ганна Ганчарова апытала ўсіх істцоў, 
якія распявялі аб абставінах сапса-
вання маёмасці і не жаданні Гарадоц-
кага райспажыўсаюза кампенсаваць 
нанесеныя страты. Асноўным пытан-
нем судовага паседжання акрамя вы-
святллення нанесенай шкоды стала 
выяўленне юрыдычнай асобы адказ-
най за стварэнне аварыйнай сітуацыі. 

Пад час паседжання высветлілася, што 
Гарадоцкі райспажыўсаюз не прыз-
нае за сабой грамадзянска-прававой 
адказнасці за страты жыхароў дома 
№30. Прадстаўніца райспажжыўсаюза 
абыходзіла бокам пытанне  адказнасці 
арганізацыі за энергазабеспячэнне дома 
№30, а таксама не прызнавала ніякай 
віны за райспажыўсаюзам, які збіраў 
грошы з жыхароў дома за скарыста-
ную электраэнергію. Між тым, за увесь 
час існавання дома №30 у яго жыхароў 
былі праблемы з электраэнергіяй, 

якая часам знікала, або падавалася з 
высокім напружаннем. У судзе пра-
гучала, што толькі пасля трох дзён 
адсутнасці электраэнергіі электрыкі 
райспажыўсаюза ўсталявалі часовую 
аварыйную лінію, якая існуе і да гэта-
га часу і не адпавядае патрабаваннем 
электрабяспекі. Менавіта з-за гэтага 
Гарадоцкія электрасеці і не ўзялі яе на 
свой баланс. Таксама прагучала, што 

супрацоўнікі Віцебскага энэрганагля-
ду выпісвалі не адно прадпісанне Га-
радоцкаму райспажыўсаюзу наконт 
прывядзення аварыйнай паветранай 
лініі ў  стан, які адпавядае патрабаван-
ням энергабяспекі. Але кіраўніцтва 
райспажыўсаюза гэтыя прадпісанні 

на працягу ўсяго часу існавання дома 
ніколі ў поўным аб’еме не выконвала.

На судзе адказчык, а таксама 
прадстаўнік камунальнікаў высунулі 
версію, што ў сапсаванні тэхнікі вінаваты 
самі жыхары, якія самавольна ўключылі 
аўтаматычны выключальнік, што і стала 
прычынай пашкоджання тэхнікі.

Пасля прамоў усіх запрошаных асоб 
чарговае паседжанне ў судзе  па дадзе-
най справе было прызначана на канец 
верасня.

Л. Гаравы.
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Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	парушаны	вашы	пра-
вы	спажыўца,	працаўніка,	то	даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	Звяртайцеся	на	адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	
з	16	да	18,	або	на	тэлефоны	газе-
ты	«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Лепшы аргумент 
супраць дэмакратыі – 
пяціхвілінная гутарка з 
сярэднім выбаршчыкам.

Уінстан Чэрчыль.
Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

Б’юць па спіне цапы.
Зрок засцілае мліва...
Цярпі, народ, цярпі,
Раз ты такі цярплівы.

Твой дзеляць каравай,
Твае ламаюць жорны...
А ты, народ, трывай,
Раз ты такі пакорны.

Твае паслугачы
Падбрэхваюць лісліва.
А ты, народ, маўчы,
Раз ты такі маўклівы.

Грызі сухі калач,
Збірай завялы верас...
Не плач, народ, не плач –
Масква слязам не верыць...

Г.бураўкін.

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

Райспажыўсаюз ніякай віны не пРызнае

Міфы ДЛя пРАвіНцыі
Чым бліжэй выбар-

чая кампанія, тым 
больш беларускія 

ўлады павялічваюць выпла-
ты грамадзянам. Студэнтам 
павялічваюцца стыпендыі. 
Пенсіянерам павялічваюць 
пенсіі. Бюджэтнікам 
павялічваюць заробкі.

Улада імкнецца дасягнуць 
абяцаных 500 даляраў ся-
рэднемесячнага заробку па 
краіне. У сродках масавай 
інфармацыі пастаянна за 
апошнія месяцы падаюцца 
лічбы росту сярэдняга зароб-
ку па краіне, гучаць рэляцыі 
аб тым у якіх рэгіёнах і якіх 
сферах грамадства дасягнута 
гэта высокая планка – пяць-
сот даляраў. Першымі гэтай 
лічбы ў 500 даляраў дасягнулі 
жыхары сталіцы. Мінчане ў 
сярэднім за ліпень атрымалі 
1659602 рублей, а ў абласцях 
краіны сярэднія заробкі вага-
юцца  яшчэ ў межах ад 1145350 
рублей на Віцебшчыне да 
1278006 рублей на Міншчыне. 

Пры гэтым 500 даляравая 
мяжа дасягнута ў будаўніцтве, 
на транспарце, ў навуцы і 
навуковым абслугоўванні. 
Камітэт па статыстыцы не 
прыводзіць сярэднія заробкі ў 
банкаўскай дзейнасці, органах 
дзяржаўнага кіравання, орга-
нах правапарадку, дзе заробкі 
звычайна самыя высокія і 
даўно ўжо перагналі  дэкла-
рыруемую лічбу.

Але сярэдні заробак, як 
сярэдняя тэмпература ў 
бальнічнай палаце. Калі ў зда-
ровага чалавека яна 36,6, то ў 
хворага зашкалівае за 39. Так 
папялушкамі па заробкам у 
краіне з’яўляюцца работнікі 
сацыяльнай сферы і, як не 
дзіва, работнікі адукацыі – тут 
сярэдні заробак склаў адпа-
ведна 754 і 842 тысячы рублёў 
адпаведна. Не лепшая сітуацыя 
з заробкамі і ў правінцыі. На Га-
радоччыне афіцыйныя заробкі 
значна ніжэй і рэспубліканскіх 
і абласных. Выконваючы тую ж 
працу работнікі адукацыі ма-

юць заробак за чэрвень у 771 
тыс. руб., а работнікі культуры 
722 тыс. руб., калі па краіне яна 
дасягнула ўжо 910 тыс. руб.

Але пры ўсім росце заробкаў 
не даводзіцца асабліваць 
казаць пра рост жыццёвага 
ўзроўня, бо цэны на Беларусі 
растуць бурнымі тэмпамі. Па 
тэмпах інфляцыі Беларусь 
на пятым месце ў Еўропе, 
бо ў нас спажывецкія кошты 
выраслі на 4,4%, што значна 
вышэй чым на Украіне, ў Літве, 
Латвіі, Польшчы. Наперадзе 
нас толькі Мальта, Румынія, 
Расія і Казахстан.

Зараз урад абяцае дасягнен-
ня на снежань 500 даляраў у 
сярэднім па краіне, а ў бюд-
жэтнай сферы да 410 даляраў. 
Толькі гэта будзе пустым гукам 
для працаўнікоў Гарадоччы-
ны, дзе за першае паўгоддзе 
сярэдні заробак склаў толькі 
761,9 тысяч рублёў. Канеш-
не, да канца году, да завяр-
шэнне выбарчай кампаніі  
рост заробкаў будзе ісці 

нечувальнымі тэмпамі. Але 
ў наступным годзе наступе 
працверазенне. Штучнае пам-
паванне грошаў у заробкі ба-
люча адаб’ецца на стане спраў 
у краіне. А найбольш адчу-
вальна адаб’ецца ў правінцыі, 
якая  па рашэнню уладаў 
з’яўляецца датацыйным пры-
даткам буйных гарадоў. 

Інакш і не можа быць у краіне, 
дзе ўсё вырашаюць чыноўнікі. 
Ад вынікаў падліку галасоў да 
памераў датацый раёнам, а 
мясцовае самакіраванне дэ-
факта не існуе. І выбаршчыкі 
не маюць магчымасці вы-
казаць сваю волю ўладзе. У 
краіне выбаршчыкам пакінута 
роля скаржнікаў, якія могуць 
прыйсці на прыём або патэ-
лефанаваць па прамой лініі, 
а не маюць права мець сваіх 
прадстаўнікоў у органах ула-
ды. Гэтага права пазбаўлены і 
прадпрымальнікі, і настаўнікі, 
і працоўныя. Усе, хто не нале-
жыць да класа наменклатуры.

Леанід Гаравы.

“Не плач, 
народ...”

“Гасцінец” У 
іНтэРНэце

У сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Гасцінец” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
hasciniec.html, што у каталагу “пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання.

У Гарадоцкім раёне Віцебскай вобласці канфіскавана буйная 
партыя піва, якая перавозілася з парушэннем заканадаўства. 
Хутка яна павінна з’явіцца ў сетцы крамаў «Канфіскат».  

нспекцыяй МПЗ Рэспублікі Беларусь па Гарадоцкім раёне 
сумесна з супрацоўнікамі Гарадоцкага РАУС 13 жніўня 2010 
г. пры правядзенні тэматычнай аператыўнай праверкі на 
аўтадарозе М8 (Е95), у раёне г.Гарадок, выяўлены факт перавозкі 
індывідуальным прадпрымальнікам піва соладавага беларускай 
вытворчасці ў колькасці 1188 літраў на суму звыш 2 млн. рублёў 

без наяўнасці суправаджальных дакументаў. Дадзеная партыя 
піва, якая перавозілася з парушэннем дзеючага заканадаўства 
прадукцыя арыштавана і канфіскавана.  У дачыненні 
перавозчыка складзены пратакол аб адміністрацыйным 

правапарушэнні. 
У адпаведнасці з часткай 4 артыкула 12.17. КаАП Рэспублікі 

Беларусь за гэтае парушэнне прадугледжана адміністрацыйная 
адказнасць у выглядзе штрафу ў памеры ад 30 да 50 базавых 
велічынь з канфіскацыяй тавараў незалежна ад таго, у чыёй 
уласнасці яны знаходзяцца, або без канфіскацыі. 

паводле прэс-цэнтра інспекцыі МпЗ па віцебскай вобласці. 

НеЛеГАЛьНАе півА
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Увесь «парк» гужа-
вых павозак Гарадоч-
чыны павінен прайсці 
рэгістрацыю або ў раён-
ным аддзеле ДАІ або па 
месцы знаходжання транс-
парта. Пры рэгістрацыі 
уладальнікам павозак 
выдадуцьпяцілічбавыя ну-
марныя знакі, інфармацыя 
аб якіх разам са звесткамі 
аб гаспадары трапіць у 
цэнтралізаваную базу да-
ных.

Пры парушэнні 
правіл дарожнага руху 

кіроўцаў, якія рухуюц-
ца на незарэгістраваных 
павозках будуць чакаць 
максімальныя штрафы. 
Калі ж кіроўца будзе ру-
хацца з парушэннем на 
зарэгістраванай павозцы 
( напрыклад, без святло 
адбіваючага жылета ці на 
павозцы не абсталява-
най святло адбіваючымі 
элементамі, то яго тэхагляд 
будзе анулявацца. І тады 
яго наступны раз будуць 
чакаць тыя ж штрафныя 
санкцыі.

Графікі правядзеня 
рэгістрацыі і тэхагляду у 
арганізацыях і прадпрыем-
ствах, якія маюць гужавыя 
павозкі будзе накіраваны 
да 20 жніўня. Так што 
ў самы бліжэйшы час 
зборшчыкі малака ў сель-
скай мясцовасці павінны 
будуць яго збіраць у свят-
ло адбіваючых жылетах. А 
жылеты бясплатна не на-
будуцца.

Л. Антонаў.

еўРАпейсКАя пРАГРАМА ДАпАМАГАе
Сярод сямі раёнаў Віцебшчыны  

апынуўся ў праекце і Гарадоцкі раён, які 
размешчаны ля Дзвіны і тэрыторыя яко-
га трапляе ў дзвінскі водазбор. Праект 
ажыццяўляецца з 2008 году па праграме 
ТАСІС і мае вялікі бюджэт, з якога 644,5 
тысяч эўра павінны быць выкарыстаны ў 
Віцебскай вобласці. Але да самага апош-
няга часу жыхары раёна амаль не мелі 
ўяўленне пра дадзены праект. 

Толькі крыху больш месяца назад на 
Гарадоччыне з’явіліся  інфармацыйныя 
стэнды аб беларуска-латышскім туры-
стычным рэгіёне «Бэлла Дзвіна». На стэн-
дах маецца мапа турыстычнага рэгіёна, 
а таксама інфармацыя аб пяці туры-
стычных маршрутах рэгіёна, аб гатэлях і 
аграсядзібах сямі раёнаў Віцебшчыны, а 
таксама аб пунктах доступа да Інтэрнэта, 

месцах харчавання і адпачынку.
Сярод распрацаваных маршрутаў 

рэгіёна няма ніводнага, які 
прывёў бы на Гарадоччы-
ну. Толькі сярод 28 мяс-
цовых маршрутаў, якія 
ангажаваны ў праект 
маецца два маршру-
та, звязаныя з Гара-
доччынай. Гэта пешы 
маршрут «Дубы – во-
латы», які знаёміць 
са славутасцямі 
возера Лосвіда: сцеж-
кай Напалеона праз 
возера і чарадой дубаў 
веліканаў. Таксама прапа-
нуецца аўтамабільны марш-
рут  ад Гарадка да в. Рамні з аглядам 

касцёла Святога  Пятра і Паўла, а потым 
вандроўка ў г. Віцебск і Бешанковічы (??).  

Дадзеныя маршруты распраца-
ваны супрацоўніцай фірмы 

«Рыфтур» Надзеяй Сус-
лавай, утрымліваюць 

недакладнасці і 
выклікаюць шкада-
ванне. Шкада, што 
жыхары  Гарадоч-
чыны, спецыялісты 
культуры і адукацыі 
не маюць дачынення 

да распрацоўкі туры-
стычных  маршрутаў па 

свайму краю і адпаведна 
турысты не будуць мець 

дакладнага ўяўлення аб сла-
вутасцях Гарадоччыны. Неабходна 

уласнымі сіламі працаваць над стварэн-
нем прывабнага іміджу Гарадоччыны. 
Толькі тады мы станем  пазнавальнымі 
ў сваёй краіне. А пакуль мы мусім кары-
стацца напрацоўкамі звонку па развіццю 
турызма на Гарадоччыне. І за абсталя-
ванне месца адпачынку ў Вараб’ёвых 
гарах  зноў мусім дзякаваць замежных 
партнераў, займаючы пазіцыю сабакі на 
сене. Бо выкарыстоўваем сродкі бюд-
жэту без уліку меркаванняў грамадзян 
праз калуарныя размеркаванні. І таму да 
гэтага часу не маем ні лодачнай станцыі, 
ні біятлоннага стадыёна, якія былі за-
кладзены ў праграму развіцця Гарадоч-
чыны ў зыходзячай пяцігодцы.

Л. Гаравы.

наша бібліятэка

На віцебшчыне увесь гужавы транспарт будзе пералічан і забяспечаны нумарнымі 
знакамі. Рашэнне прынята з мэтай забеспячэння бяспекі дарожнага руху. Аб гэтым ка-
рэспандэнту беЛтА  паведамілі ў кіраўніцтве віцебскага ДАі.

і вАс пеРАЛіЧАць

стАНКевіЧ, АДАМ. З боГАМ ДА беЛАРУсі: 
ЗбоР твоРАў. віЛьНя: іНстытУт 
беЛАРУсістыКі, 2008. 1097 стАРоНАК.

У гэтым выданьні ўпершыню сабра-
ныя пад адной вокладкай навуковыя 
і навукова-папулярныя працы аднаго 
з найбольш выдатных дзеячоў бела-
рускага нацыянальнага руху 1-ай па-
ловы ХХ ст. ксяндза Адама Станкевіча 
(1891–1949), якія выходзілі пры яго-
ным жыцьці асобнымі выданьнямі. На 
старонках кнігі Адам Станкевіч высту-
пае ня толькі як дасьледчык і папуля-
рызатар мінулага сваёй зямлі, але і як 
ідэоляг нацыянальнага адраджэньня, як 
рыма-каталіцкі сьвятар – пера-
кананы прыхільнік рэлігійнага 
экумэнізму, як пэдагог-асьветнік 
і як палітычны дзеяч. Асноўны 
зьмест большасьці працаў 
– гісторыя ўзьнікненьня і 
разьвіцьця ідэі беларускага 
нацыянальнага вызваленьня, 
якая разглядаецца ў шчыльнай 
узаемасувязі з пранікненьнем 
і пашырэньнем у Беларусі 
хрысьціянскай веры. Некалькі 
зьмешчаных на старонках вы-
даньня тэкстаў маюць перадусім 
рэлігійны характар. Акрамя 
таго, у дадзены збор твораў 
уключаныя прамовы ксяндза А. 
Станкевіча, сказаныя ім падчас 
выкананьня абавязкаў дэпута-
та польскага Сойму ў 1920-х гг., 
праекты па рэформе Каталіцкага 
касьцёла ў Беларусі, падаваныя 
Станкевічам савецкім уладам у 
20-ой палове 1940 гг., а такса-
ма каляндарныя дзёньнікавыя 
запісы, якія рабіліся ксянзом на 
працягу 1937–1948 гг. і цудам 
ацалелі пасьля ягонага арышту. 
У якасьці дадатку да тэкстаў, якія 

належаць пяру самога Адама Станкевіча, 
далучаныя матэрыялы юбілейнай кнігі, 
выдадзенай намаганьнямі ягоных сяброў 
і аднадумцаў у 1940 г. у Вільні. Выданьне 
забясьпечана прадмовай і навуковымі 
камэнтарамі, падрыхтаванымі гісторыкамі 
Андрэем Вашкевічам і Аляксандрам 
Пашкевічам.

 Для чытання кнігу магчыма замовіць у 
рэдакцыі нашага  выдання.

Л. Антонаў.

54 аб’екта камунальнай 
уласнасці Гарадоцкага ра-
ёна не выкарыстоўваюцца 
больш двух гадоў. А боль-
шая частка гэтай маёмасці 
не выкарыстоўваецца ўжо 
каля дзесяці гадоў. 

З 2007 году няма амаль 
ніякіх зрухаў па ўцягванню 
ў гаспадарачы зварот 
н е в ы к а р ы с то ў в а е м а й 
маёмасці камунальнай 
уласнасці Гарадоцкага ра-
ёна. З 54 аб’ектаў уласнасці 
найбольшая колькасць 
належыць КУСГП імя 
Дзімітрава – аж 28 аб’ектаў. 
Сярод гэтых аб’ектаў і «ра-
рытэтная» кацельная в. 
Мехавое, пабудаваная аж 
у 1944 годзе, і зусім новая 
піларама ў в. Хмяльнік, 
якая пабудавана ў 1993 
годзе і спыніла сваю пра-

цу ў 2000 годзе. Дарэчы, з 
28 невыкарыстоўваемых 
аб’ектаў  у КУСГП 
імя Дзімітрава 26 не 
выкарыстоўваецца 10 і 
больш гадоў.

Да найбольш но-
вых аб’ектаў, якія не 
выкарыстоўваюцца нале-
жыць будынак школы в. 
Газьба і гароднесховішча 
гэтай жа вёскі, якія былі па-
будаваны ў 1996 годзе і не 
выкарыстоўваюцца з 2004 
года. Большасць будынкаў 
камунальнай уласнасці  
маюць мінімальны астат-
кавы кошт. Найбольшы 
ж астаткавы кошт мае 
АВМ з зернескладам у в. 
Пальмінка – каля 2 млрд. 
рублёў і спецпункт па 
апрацоўцы зерня в. мяжа 
з астаткавым коштам у 825 

млн. рублёў.
Вялікая колькасць не 

працуючых аб’ектаў 
не выклікае асаблівай 
зацікаўленасці ў інвестараў 
і асабліва не скарацілася з 
2007 году, калі быў прыня-
ты Указ кіраўніка краіны 
№108 «Аб некаторых мерах 
па ўцгненню ў гаспадарчы 
зварот маёмасці, якая не 
выкарыстоўваецца». Пры 
жыцці па паняццях і права-
вым бязмежжы ў адносінах 
да прадпрымальнікаў гэта і 
не дзіва. Бо калі не паважа-
ецца прыватная ўласнасць, 
а дзяржава амаль выка-
рыстала свае рэсурсы, то 
знайсці інвестараў да вы-
карыстання пустуючых 
аб’ектаў архіскладана.

Л. Антонаў.

камунальная 
маёмасць не пРацуе

17 жніўня нарад Гарадоцкага аддзела 
аховы знішчыў самагонную брагу ў в. 
Дубікава. 

Участковы інспектар выявіў ў 
пакінутым доме в. Дубікава наяўнасць 
самагоннай брагі. 17 жніўня ў 14.00 на-
радам аддзела аховы Гарадоцкага РАУС 
гэтая брага была выяўлена і ў аб’ёме 600 
літраў знішчана. Гэта адна з самых вылікіх 
партый брагі, выяўленых на тэрыторыі 
Гарадоччыны за мінулыя гады. Нагада-

ем, што ў мінулым годзе за 9 месяцаў на 
Гарадоччыне супрацоўнікамі Гарадоц-
кага РАУС было канфіскавана 337 літраў 
самагона і брагі, а таксама 3716 літраў 
спіртаўтрымліваючых вадкасцей – таго, 
што ў народзе называюць «максімкай» 
або «кірюшай».

Зараз супрацоўнікі РАУС прымаюць 
меры дзеля таго, каб такія аб’ёмы брагі ў 
в. Дубікава больш не з’яўляліся.

Л. Антонаў.

бРага ў закінутым доме

Міністэрства прыро-
ды прапануе дапоўніць 
новымі відамі спіс рэдкіх 
раслін, і якія знаходзяцца 
пад пагрозай знікнення 
яшчэ 19 новымі відамі. 
сярод гэтых відаў ёсць 
расліны, які знойдзены і 
на Гарадоччыне. 

Па прапанове Інстытута 
э к с п е р ы м е н т а л ь н а й 
батанікі ім. У. Купрэвіча 
НАН Беларусі на разгляд 
грамадскасці прапануецца, 
у адпаведнасці з дзеючай 
нарматыўнай базай, уклю-
чыць у вышэйназваны Спіс 
сасудзістыя расліны – 9 
відаў, мохападобныя – 4, 
грыбы – 6. Па кожнаму віду  

Інстытутам эксперымен-
тальнай батанікі даецца ар-
гументацыя  мэтазгоднасці 
ўключэння дадзенага віда ў 
Спіс рэдкіх раслін.

Сярод прапануемых відаў 
знаходзіцца і такі від мха, 
які сустракаецца на Гара-
доччыне, як Cephaloziella 
elachista (Jack ex Gott et 
Rabenh.) Schiffn.  Цэфала-
зыела пяшчотная, якая су-
тракаецца на Беларусі, як 
вельмі рэдкі барэальны від, 
што знаходзіцца на Беларусі 
на ўсходняй мяжы свайго 
распаўсюджвання.

На Беларусі пакуль вя-
домы толькі пяць месцаў 
яе знаходжання, у тым 

ліку і наш Гарадоцкі раён, 
дзе на ўскрайку азёр 
Усполь і Прывальні маг-
чыма сустрэць гэты мох. 
Рэкамендуемая катэгорыя 
аховы: II (EN) — знікачы 
від. Батанікі класіфікуюць 
дадзеную расліну, як клас 
Musci – Лістабельныя мхі, 
падклас Bryidae –Брыевыя 
мхі, парадак Leucodontales 
– Леўкадонтавыя, 
сям. Fontinalaceae  – 
Фантыналісовыя.

Час разглядання прапаноў 
грамадскасці – да 20 жніўня. 
Прапановы накіроўваць на 
электронны адрас: kunv@
tut.by

т. Гаражанка.

Спіс ахоўваемых раслін павялічаць

На 
тэрыторыі 
сямі раёнаў 

Віцебшчыны амаль дв 
агады дзейнічае еўрапейскі 
праект «Белла Дзвіна», які 

мае мэтай дапамагчы грамад-
зянам падарожнічаць праз 
межы, адкрываць культуру 

і  атрымліваць асалоду 
ад прыроды Дзвіны-

Даўгавы. 
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Але нічога іншага і не 
выпадае чакаць у 
краіне, дзе ў школь-

ных падручніках па гісторыі 
Мураў’ёў-вешальнік падаецца 
як выбітны дзяржаўны дзеяч, 
дзе няма ні слова пра Курапаты, 
а распад савецкай імпэрыі на-
зываецца дзяржаўным злачын-
ствам. 

Парадаксальна іншае — і ў апа-
зыцыйным асяродку гэты дзень 
узгадваюць нячаста. Ва ўсялякім 
разе, значна менш, чым 27 
ліпеня 1990 году, калі прымала-
ся Дэклярацыя аб дзяржаўным 
сувэрэнітэце Беларусі. 

Тое ж тычыцца і большасьці 
незалежных СМІ. Пры гэтым, 
калі гавораць пра прыняць-
це Дэклярацыі ў ліпені 90-
га, ілюстрацыйны матэрыял, 
фотаздымкі (а ў выпадку з тэ-
леканалам «Белсат» — і відэа) 
— якраз паказвае падзеі, якія 
адбыліся ў жнівеньскі дзень 
91 года — выштурхоўваньне 
з трыбуны першага сакрата-
ра ЦК кампартыі Малафеева, 
унясеньне ў Авальную залю 
Бел-Чырвона-Белага Сьцяга і, 
нарэшце — дзесяткі тысяч люд-
зей, якія выйшлі да Дому ўраду 
на заклік Беларускага Народ-
нага Фронту (відэа і фота пры-
няцьця Дэклярацыі ў 90-ым не 
захаваліся. Ва ўсялякім разе, 
калі мы з Пазьняком рыхтавалі 
нашую кнігу пра аднаўленьне 
Незалежнасьці — не знайшлі 
нічога). 

Прыняцьце Дэклярацыі, 
безумоўна, было вельмі важ-
най падзеяй — але дакумэнт ня 
выканаў тую ролю, якую мелі 
падобныя дакумэнты ў Літве, 
Латвіі і Эстоніі. Камуністычная 
большасьць адмовілася на-
даць Дэклярацыі статус кан-
стытуцыйнай сілы — гэта зна-
чыць, абвясьціць вяршэнства 

беларускіх Канстытуцыі і законаў 
над так званымі «саюзнымі». 

Між тым сапраўдная Незалеж-
насьць была абвешчана менавіта 
25 жніўня 1991 году, калі пад 
уціскам дэпутатаў Апазыцыі БНФ 
і народу на плошчы Вярхоўны 
Савет надаў Дэклярацыі статус 
канстытуцыйнай сілы. 

Тут вярнуся на год раней і 
заўважу, што сам працэс пры-
няцьця Дэклярацыі сёньня 
прадстаўляецца некаторымі 
ў скажоным выглядзе. Яскра-
вы прыклад гэтаму — словы 
Станіслава Шушкевіча, які 
з году ў год у сваіх інтэрвію 
імкнецца давесьці, што БНФ 
нібыта ня меў да Дэклярацыі 
ніякага дачыненьня. 
Вось і нядаўна Станіслаў 
Станіслававіч заявіў: «Сама 
Декларация принималась 
не очень тяжело, но очень, 
я сказал бы так, крикливо. 
БНФ тогда вел себя уверен-
но, энергично и требовал, 
чтобы была решительно 
другая Декларация, которая 
давала бы полный суверени-
тет. Также БНФ протестовал 
против включения пункта о 
том, что надо продолжать рабо-
ту над Союзным договором. А 
к этому не был подготовлен ни 
Верховный Совет, ни население. 
И поэтому депутаты от БНФ не 
участвовали в голосовании за 
Декларацию». 

І які ўжо раз даводзіцца нагад-
ваць, што дэпутаты БНФ пісалі 
праект гэтай Дэклярацыі. Што 
ўсе дні, калі абмяркоўваўся даку-
мэнт, дэпутаты БНФ адстойвалі 
свае пазыцыі — і выступамі, і 
шляхам галасаваньня. Толькі ў 
часе пасяджэньняў 26-27 ліпеня 
дэпутаты БНФ выступілі больш 
за сто разоў! Пра выхад з залі 
як тактычны крок і яго ўплыў 
на вынік галасаваньня таксама 

шмат казалася. 
Але прыкметна, што ў гэтым 

інтэрвію Шушкевіч прызнаў тое 
прынцыповае разыходжаньне, 
якое было паміж ім і намі два-
цаць гадоў таму. 

БНФ спрыяў і абраньню 
Шушкевіча ў Вярхоўны Савет, 
і абраньню яго на пасаду пер-
шага намесьніка Старшыні 
ВС — але, на жаль, нашыя 
спадзяваньні на Шушкевіча 
як на саюзьніка ў справе да-
сягненьня Незалежнасьці не 

апраўдаліся — увесь год пась-
ля прыняцьця Дэклярацыі ( з 
ліпеня 1990 па жнівень 1991-
га) Станіслаў Станіслававіч 
публічна падвяргаў сумневу 
мэтазгоднасьць незалежнасьці і 
выступаў за «абноўлены Союз». 

Што да «непадрыхтаванасьці» 
насельніцтва да Незалежнасьці, 
пра якую кажа Шушкевіч, дык, 
па-першае, да пэўных працэсаў 
людзей сапраўды трэба рыхта-
ваць. Калі ж увесь час заяўляць, 
што Незалежнасьць — глупства, 
што ўласныя грошы — фанта-
зыя, што ўласнае войска — гэта 
немагчыма, дык сапраўды, людзі 
будуць дэзарыентаваныя. 

Па-другое, сотні тысяч люд-

зей з меншай адукацыяй, чым 
у члена-карэспандэнта АН 
Шушкевіча, разумелі непазьбеж-
насьць і мэтазгоднасьць поўнай 
Незалежнасьці без усялякіх 
там «саюзных дамоў». Нага-
даю, што наданьне Дэклярацыі 
статусу канстытуцыйнай сілы 
ўтрымлівалася ў патрабаваньні 
страйкоўцаў, якія выйшлі на 
плошчу перад Домам ураду ў 
красавіку 1991-га (а зьбіралася 
ў першыя дні страйку больш за 
сотню тысяч чалавек). 

Нарэшце, асабіста я 
прыйшоў на надзвычайную 
сэсію ВС 24 жніўня 1991 
года, трымаючы зварот, 
падпісаны дырэктарамі 
(!), кіраўнікамі прафкамаў 
і старшынямі страйкамаў 
пяці найбуйнейшых 
віцебскіх прадпрыемстваў 
— вытворчага 
аб’яднаньня «Маналіт», 
станкабудаўнічых заводаў 
імя Кірава і імя Камінтэрну, 
завода заточных станкоў і 
тэлевізыйнага заводу. Пер-
шым пунктам звароту было 
патрабаваньне надаць 

Дэклярацыі аб сувэрэнітэце 
статус канстытуцыйнай сілы. 

Падобныя патрабаваньні мелі 
і іншыя дэпутаты, якія пасьля 
правалу пракамуністычнага 
путчу ГКЧП сабраліся 24 жніўня 
на надзвычайную сэсію ВС. 

Крытычная сытуацыя ўзьнікла 
25 жніўня ў часе галасаваньня за 
наданьне Дэклярацыі канстыту-
цыйнага статусу — Шушкевіч, 
які вёў сэсію замест адсунутага 
Дземянцея, выказаў сумнеў: а 
ці прагаласуюць дэпутаты? Для 
дэпутатаў, большасьць зь якіх 
прывыклі галасаваць «як скажа 
начальства» (а Шушкевіч ўжо 
быў для іх «начальствам»), тое 
магло ўспрымацца як пэўны 
знак. 

Выратаваў сытуацыю Пазь-
няк — ён узяў слова ў апошні 
момант і выступіў так, што яго 
падтрымалі і сакратары абкамаў, 
і старшыня Саўміну Кебіч. Я да-
кладна ведаю, што Пазьняк не 
рыхтаваў той выступ, ён быў 
спантанным — але, перакананы, 
гэта была адна з самых важных і 
лёсавызначальных палітычных 
прамоў у гісторыі Беларусі. 

Пасьля выступу Пазьняка і 
рэплік падтрымкі пачалося га-
ласаваньне. 

«За» — прагаласавалі 253 
дэпутаты (для прыняцьця 
станоўчага рашэньня патрэб-
на было 232 галасы, дзьве 
траціны ад колькасьці абраных 
дэпутатаў). 

У 20 гадзін 08 хвілін 25 жніўня 
1991 году Беларусь стала неза-
лежнай краінай. 

Зразумела, што па сваёй 
значнасьці для Беларусі 25 
сакавіка 1918-га і 25 жніўня 
1991-га стаяць побач. Незалеж-
насьць, якая была абвешчана 
заснавальнікамі БНР у 1918-
ым, была рэальна дасягнутая 
прыхільнікамі БНФ у 1991-ым, 
— і тымі, хто галасаваў за яе ў 
Авальнай залі, і тымі дзесяткамі 
тысяч людзей, што стаялі на 
плошчы перад Домам ураду пад 
Бел-Чырвона-Белымі сьцягамі, 
і тымі, хто ў гарадах, мястэч-
ках і вёсках падтрымліваў ідэю, 
якая сагравала пакаленьні 
беларусаў. 

Зянон Пазьняк прапанаваў 
абвясьціць наступны год 
— 20-ыя угодкі жнівеньскіх 
падзеяў — годам беларускай 
Незалежнасьці. Часам хочацца 
пабыць аптымістам і выказаць 
спадзяваньне, што наступнае 25 
жніўня мы будзем адзначаць як 
дзяржаўнае сьвята. 

сяргей НАвУМЧыК.

Белорусский агро-
сектор практиче-
ски завершил оче-

редную битву за урожай. 
По оперативным данным 
Минсельхозпрода, скоше-
но 96,1% уборочной пло-
щади, намолочено почти 
7 млн. тонн зерна. Это на 
миллион меньше, чем пла-
нировалось в этом году. 
Однако главная проблема 
белорусского агросектора 
сегодня не в нагонке вала, 
а в финансах: подкашива-
ют под корень долги. 

Сейчас сельхозпред-
приятия убирают культу-
ры позднего созревания, 
после чего уборочную 
кампанию можно будет 
считать окончательно за-
вершенной.

 Ожидалось, что в этом 
году будет собрано 8 млн. 
зерновых и зернобобо-
вых, а также миллион тонн 
кукурузы. Однако послед-
ние данные показывают, 
что будет собрано лишь 
около 7 млн. тонн зерна. 
Александр Лукашенко 
пожурил министра сель-

ского хозяйства за невы-
полнение показателя по 
намолоту зерна во время 
недавней поездки по Мин-
ской области, но драмы из 
этого делать не стал, пишут 
«Белорусские новости».

 Тем более что произ-
водственные показатели 
создают достаточно опти-
мистичную картину в сель-
ском хозяйстве. За счет 
более раннего сбора зер-
новых в январе - июле это-
го года удалось увеличить 
объем производства про-
дукции растениеводства 
на 33,1% к аналогичному 
периоду прошлого года. 
Производство продукции 
животноводства увеличи-
лось за первые семь меся-
цев на 5,6%.

 Еще один очень важный 
для руководства страны 
показатель - объем экс-
порта сельхозпродукции 
- также имел положитель-
ную динамику. В первом 
полугодии на внешние 
рынки было поставлено 
сельхозпродукции на мил-
лиард долларов (в денеж-

ном выражении - на 34,9 
% больше, чем в январе - 
июне 2009 года).

 Портят картину в агро-
секторе бухгалтерские 
балансы сельхозпред-
приятий, отражающие 
финансовое положение 
хозяйств. Изучение фи-
нансовой стороны бело-
русского агробизнеса 
показывает, что сельхоз-
предприятия не оплачива-
ют в полной мере расходы 
на энергоносители, имеют 
задолженность по нало-
гам и сборам и, что самое 
тревожное, накапливают 
просроченную задолжен-
ность перед банками.

 Просроченная задол-
женность по кредитам 
и займам сельскохозяй-
ственных организаций на 
1 июля составила 476,2 
млрд. рублей и по срав-
нению с 1 июля 2009 года 
выросла в 1,5 раза. По 
сравнению с началом года 
задолженность увеличи-
лась на 44%, в том числе за 
июнь - на 12,5%. На долю 
сельскохозяйственных ор-

ганизаций, сообщает Бел-
стат, приходилось 43,5% 
всей просроченной за-
долженности по кредитам 
и займам, которую имеют 
в стране субъекты хозяй-
ствования.

 Бывший помощник ми-
нистра сельского хозяй-
ства и продовольствия 
Казимир Романовский 
констатирует, что сель-
хозпредприятия имеют 
огромные долги перед 
банками и не в состоянии 
их вернуть.

 «Сегодня доходы сель-
хозпредприятий не по-
крывают их затрат. В то же 
время перед сельхозпред-
приятиями ставится за-
дача реконструкции, рас-
ширения производства. 
Для этих целей они при-
влекают кредиты. Задол-
женность сельхозпред-
приятий перед банками к 
концу этого года достиг-
нет 25 трлн. рублей. Это 
катастрофическая цифра», 
- считает Казимир Рома-
новский.

 По словам эксперта, 

сами сельхозпредприятия 
не в состояния погасить 
долги перед банками.

 «Сегодня у сельхоз-
предприятий нет средств, 
чтобы расплачиваться по 
кредитам. Более того, не 
хватает средств, чтобы 
платить зарплату своим 
работникам. Единствен-
ный путь погашения дол-
гов - использовать сред-
ства бюджета», - отмечает 
Казимир Романовский.

 По его словам, сельское 
хозяйство в Беларуси го-
раздо более затратное, 
чем в европейских стра-
нах, «но на это никто пока 
не обращает внимания».

 «Сельское хозяйство, по 
сути, наносит очень боль-
шой ущерб национально-
му бюджету», - считает Ка-
зимир Романовский.

 В нынешнем году, по 
его словам, государство 
направит на поддержку 
сельского хозяйства око-
ло 5 трлн. рублей.

 «Наиболее затратным 
является производство 
животноводческой про-

дукции. Нам необходимо 
уменьшать объемы ее 
производства. У нас же, к 
сожалению, ставится об-
ратная задача», - констати-
рует Романовский.

 Правительство, как из-
вестно, сегодня ставит за-
дачу увеличить объемы 
производства животно-
водческой продукции. 
Официальный Минск рас-
считывает, что за счет ро-
ста производства молоч-
ной и мясной продукции 
удастся многократно по-
высить экспорт сельско-
хозяйственной продукции 
- до 10 млрд. долларов к 
2015 году.

 «Это невозможно», - 
убежден Казимир Рома-
новский. «Беларусь не 
сможет достичь таких тем-
пов роста экспорта. Пре-
дельный объем экспорта 
белорусской сельхозпро-
дукции - 3 млрд. долларов. 
Это при условии, что цены 
на внешних рынках на 
сельхозпродукцию будут 
самыми высокими», - ре-
зюмировал эксперт.

сёньняшні дзень, перакананы, 
у беларусі ніяк ня будзе адзнача-
ны на афіцыйным ўзроўні — пры 
тым што, калі б не 25 жніўня 1991 
года, цяперашні гаспадар прэ-
зыдэнцкай рэзыдэнцыі мог бы 
быць начальнікам Шклоўскага 
райсельгасупраўленьня, а ге-
нэралы, якія аддаюць каман-
ды на зьбіцьцё пікетоўшчыкаў 
— цягнуць афіцэрскую лямку 
дзе-небудзь на Далёкім Усходзе 
(альбо, што больш верагодна — 
ваяваць у «гарачай кропцы»). 

белорусский апк: серпом по финансам

сьвята, якое будзе дзяРжаўным
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Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

председатели убыточных 
колхозов ездят на бмв-Х5

Прокуратура Гродненской 
области проверила соблю-
дение требований директи-
вы Лукашенко «Экономия 
и бережливость - главные 
факторы экономической 
безопасности Беларуси». 
Прокуратура изучила ин-
формацию о том, 
кто и как из 
сельхозпред-
приятий об-
новлял в 
2008-2010 
годах авто-
парк, сооб-
щает БелТА.

По пра-
вилам юри-
дические лица 
могут приобре-
тать служебные легко-
вушки только при отсутствии 
у них задолженности по зар-
плате, энергоресурсам, пла-
тежам в бюджет, кредитам, 
полученным под гарантию 
правительства и т.д.

В общем, проверка об-
наружила: несмотря на 
долги перед бюджетами 
района и области, 39 руково-
дителей сельхозорганизаций 

обновили-таки служебный 
автопарк.

В 2008 году ЛРСУП «Можей-
ково» за счет «собственных» 
средств приобрело «Пежо-
Партнер» 2008 года выпуска 
стоимостью Br 35,6 миллио-

на рублей 

и «Фольксваген» 2007 года 
выпуска стоимостью Br31,8. 
А ведь у него долгов было – 
больше чем на 3 миллиарда.

В 2009 году СПК «Гирки» 
Вороновского района ку-
пил БМВ-Х5 за Br59 млн. При 
этом в октябре ему не хвата-
ло на зарплату сотрудникам 
– чтобы рассчитаться СПК 
брал кредит в банке на $92 

тысячи. А общая же сумма 
кредитов была более Br 2,3 
миллиарда.

А должник - СПК им. Чер-
няховского Кореличского 
района в качестве служеб-
ного автомобиля купил джип 
«КИА-Соренто» стоимостью 
Br65 миллионов.

Большинство руководите-
лей сельхозпредприятий 

заключили с 
финансовы-

ми управле-
ниями райи-
сполкомов 
г р а ф и к и 

погашения 
з а д о л ж е н -

ности перед 
бюджетом, испол-

нение которых взято 
на контроль органами про-
куратуры.

По требованию прокурора 
Вороновского района прав-
ление СПК «Гирки» продало 
БМВ-Х5 за Br54,5 млн. Раз-
ница между суммой приоб-
ретения автомобиля и сум-
мой его продажи (Br4,5 млн.) 
удерживается из зарплаты 
председателя СПК.

Русский Newsweek: Расея пачне 
эканамічную блакаду белаРусі

«Вайна паміж Дзьмітрыем Мядзьведзевым і Аляксандрам Лукашэн-
кам дасягнула кульмінацыі: Масква і Менск рыхтуюцца да эканамічнай 
блякады Беларусі» — піша Русский Newsweek, аналізуючы цяперашні 
стан расейска-беларускіх дачыненьняў. 

Ніжэй падаем некалькі ўрыўкаў з 
артыкула «Переговорное расстрой-
ство», апублікаванага на сайце ра-
сейскага часопіса:

«Расея і Беларусь ужо амаль 
паўтара месяца вядуць вайну 
нэрваў, і да сьнежня яна ня скон-
чыцца. Першая атака была правед-
зена з Масквы: 4 ліпеня тэлеканал 
НТВ паказаў дакумэнтальны фільм 
«Хросны бацька». На наступны 
дзень Мядзьведзеў і Лукашэнка 
прыляцелі ў Астану на саміт ЭўрАзЭС 
і заадно павіншавалі Назарбаева зь 
днём нараджэньня. І тут адбыўся 
канчатковы разрыў. У асабістай гу-
тарцы з Назарбаевым, успамінае 
блізкая да МЗСу крыніца, моцна 
пакрыўджаны Лукашэнка сказаў не-
шта абразьлівае ў адрас расейскага 
прэзыдэнта. Назарбаеў тут жа ўсё 
перадаў Мядзьведзеву, а сам з тых 
часоў з Лукашэнкам ня размаўляе. 
У Маскве таксама вырашылі: гэта 
апошняя кропля. 

Пачалася вайна на зьнішчэньне. 
Крыніца ў Крамлі распавядае, што 
на адной з нарадаў Мядзьведзеў 
сфармуляваў новы падыход да 
Лукашэнкі прыкладна так: «Зь ім ця-
пер будзем, як з Юшчанкам»». 

(...)Барацьба зь беларускім 
лідэрам, мяркуючы па ўсім, пойдзе 

па звыклым сцэнары. У ноч на 1 студ-
зеня 2011 года канчаецца чарговы 
газавы кантракт паміж Масквой і 
Менскам, а значыць, зноў пачнец-
ца газавая вайна. У Белым доме, 
распавядае крыніца Newsweek‘a 
ва ўрадзе, палічылі: Беларусь ніяк 
ня зможа закрыць дзірку ў сваім 
бюджэце, якая ўтворыцца ўжо ў 
першым квартале 2011 года. І тут 
— пра гэта нібыта міністар фінансаў 
Аляксей Кудрын ўжо далажыў прэ-
зыдэнту на адной з нарадаў — трэ-
ба будзе проста не паддавацца на 
просьбы даць у доўг, а за транзыт 
плаціць маленькімі порцыямі і з за-
трымкай».

(...)»Лукашэнка, вядома, разумее, 
што лёгка захавае ўладу на выба-
рах, але вымушаны думаць, што 
яму рабіць далей — і ўжо вельмі 
хутка, калі з-за эканамічнай бляка-
ды ў Беларусі наступіць сапраўдны 
эканамічны крызыс. Крыніца ў 
Мінску распавяла Newsweek‘у, што 
брытанскі кансультант Лукашэнкі 
Тымаці Бэл ужо раіць яму самому 
ажыцьцявіць апэрацыю «пераемнік» 
— напрыклад, перадаць уладу сыну 
Віктару, сябру Савета бясьпекі 
Беларусі і памочніку прэзыдэнта па 
нацыянальнай бясьпецы».

Радыё свабода. 

Несмотря на долги перед бюджетом, руководители сельхозорганизаций обновляют 
автопарки.

сусветны эканамічны крызіс, 
у які Беларусь уцягну-

тая з другой паловы 2008 года, 
з аднаго боку, стаў прычынай 
паніжэння ўзроўню жыцця гра-
мадзян і ўзмацнення сацыяль-
най напружанасці ў грамадстве. 
Аднак, з іншага боку, ён стварае 
унікальную магчымасць карэн-
нага рэфармавання дзяржаўна-
эканамічнага ладу нашай 
краіны, паколькі крызісныя 
з‘явы паказалі відавочную 
бесперспектыўнасць курсу ця-
перашняга кіраўніцтва, які яшчэ 
зусім нядаўна задавальняў боль-
шасць беларусаў. Эфектыўнасць 
камандна-адміністрацыйных 
метадаў працы і пераразмер-
кавання эканамічных рэсурсаў 
непазбежна імкнецца да нуля. 
Новы час патрабуе ад беларусі 
гнуткіх формаў гаспадаран-
ня, развітых інстытутаў рын-
ка і высокатэхналагічнай 
эканомікі. Наша ўлада 
адрэагавала на змены сус-
ветнай кан‘юнктуры кас-
метычнай лібералізацыяй 
грамадска-палітычнай атмасфе-
ры – вызваленнем некаторых 
палітычных зняволеных, допу-
скам часткі апазіцыйных СМІ ў 
дзяржаўнае распаўсюджванне, 
стварэннем грамадскіх кансуль-
тацыйных рад пры Адміністрацыі 
Прэзідэнта і некаторых 
міністэрствах. Гэтыя касметыч-
ныя крокі былі пададзеныя бела-
рускай і сусветнай супольнасці 
як сведчанні дэмакратызацыі 
дзяржаўнага ладу, яго набліжэння 
да агульнапрынятых дэмакра-
тычных стандартаў. Тым не менш, 
нават такія зрухі стварылі базу 
для дыверсіфікацыі беларускай 
знешняй палітыкі, адкрылі шлях 

да перспектыўнага дыялогу 
з Захадам, дазволілі спыніць 
палітычную і эканамічную 
самаізаляцыю краіны. На-
рэшце, у траўні 2009 года 
Беларусь запрасілі да 
ўдзелу ў рэалізацыі прагра-
мы, якая мае на мэце дасяг-
ненне шасцю постсавецкімі 
дзяржавамі новай 
ступені супрацоўніцтва з 
Еўрапейскім Саюзам – пра-
грамы «Усходняе партнёр-
ства». 

Такім чынам, цяпераш-
няя беларуская ўлада пра-
дэманстравала патэнцыял 
адаптацыі да зменлівых 
умоў. Але гэтыя касметыч-
ныя дзеянні і няўхільнае 
правядзенне палітыкі «ла-
тання дзірак» як у палітыцы, 
так і ў эканоміцы, сведчаць 
аб адсутнасці ў цяпераш-
няй уладнай эліты не толькі 
палітычнай волі, але і не-
абходнай кампетэнтнасці 
для правядзення сістэмных 
рэформаў дзяржаўнага, 
эканамічнага і сацыяльнага ладу, 
неабходных для паспяховага 
развіцця Беларусі ў новых умо-
вах.

Я, Алесь Міхалевіч, 
удзельнічаючы ў прэзідэнскай 
кампаніі, жадаю прадставіць бе-
ларускаму народу тэзісны план 
развіцця краіны, які дэкларуе 
новую якасць функцыянавання 
дзяржавы, эканомікі і грамад-
ства. Мая мэта – разняволіць 
стваральную энергію беларуска-
га народа, дамагчыся рэалізацыі 
права кожнага беларуса на год-
нае жыццё і раскрыць патэнцыял 
Беларусі як незалежнай краіны ў 
цэнтры Еўропы. 
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Падмуркам развітой і багатай 
краіны заўсёды была і будзе кан-
курэнтаздольная гаспадарка. Без 
эфектыўнай эканомікі і белару-
скага бізнесу не будзе моцнай 
Беларусі, годнага жыцця і бяспеч-
най будучыні для беларускага 
народа. На жаль, мы становімся 
сведкамі таго, што наша эканоміка 
не дае рады з цывілізацыйнымі 
зменамі, а шматлікая бюракра-
тыя, недасканалыя законы, за-
блытаная сістэма падаткаў і 

цэнтралізаваная ўлада тар-
мозяць эканамічны рост. Я 
перакананы, што эканоміка 
павінна служыць чалаве-
ку, а не чалавек эканоміцы. 
Паколькі самым надзейным 
паказчыкам паляпшэння 
жыцця грамадзян з‘яўляецца 
падвышэнне іх даходаў, 
то першая мэта маёй пра-
грамы – гэта забеспячэнне 
эканамічнага росту.

і. эканамічны рост

прывабная беларусь. Ча-
сам «менш» значыць «больш». 
Так, напрыклад, меншыя 
кошты азначаюць большыя 
абароты, меншыя падаткі – 
рост эканамічнай актыўнасці 
і большыя паступленні ў бюд-
жэт. Вынікам празмерных і 
неўпарадкаваных падаткаў 
становіцца слабаразвіты 
ўнутраны рынак, заваленыя 
склады і пагроза высокага 
беспрацоўя. Таму я выступаю 

ЗА:
•	 падвышэнне	 ўзроўню	

эканамічных свабод;
•	 прасоўванне	 ідэй	

канкурэнцыі;
•	 стварэнне	 празры-

стых і зразумелых «правілаў 
гульні» (законаў) і спрыяльнага 
інвестыцыйнага клімату;
•	 ліквідацыю	 перадумоў	

існавання «ценявой» эканомікі;
•	 спрашчэнне	 і	 дэрэгуля-

цыю фіскальнага заканадаўства, 
абмежаванне колькасці падатко-
вых збораў;
•	 паніжэнне	 падатковай	

нагрузкі шляхам
•	 усталявання	 базавай	

падатковай стаўкі для юрыдыч-

ных асоб на ўзроўні 19% і па-
мяншэння выплат у Фонд сацы-
яльнай абароны насельніцтва да 
ўзроўню 15%;
•	 замацавання	 на	 ўзроўні	

12% стаўкі падаткаабкладання 
прыбыткаў ад продажу маёмасці, 
продажу тавараў і паслуг 
суб‘ектамі, якія ні вядуць гаспа-
дарчай дзейнасці, прыбыткаў у 
форме дывідэндаў, прыбыткаў 
нерэзідэнтаў Рэспублікі Бела-
русь;
•	 паніжэння	падатку	на	да-

дадзеную вартасць да 15%;
•	 абмежаванне	 дзейнасці	

кантрольных службаў і скара-
чэнне непатрэбных фіскальных 
структур;
•	 аптымізацыю	 працэдур	

адкрыцця і закрыцця бізнесу, 
ліцэнзавання, сертыфікацыі і 
фінансавай справаздачнасці;
•	 адмену	 цэнавай	

рэгуляцыі на камерцыйныя тава-
ры і паслугі;
•	 аддзяленне	 бізнесу	 ад	

улады (неабходна забараніць 
дзяржаўным чыноўнікам браць 
удзел у арганізацыі аўкцыёнаў і 
тэндэраў на падпарадкаваных ім 
прадпрыемствах);
•	 л і б е р а л і з а ц ы ю	

ўнутранага і знешняга гандлю;
•	 у д а с к а н а л е н н е	

механізмаў аховы правоў прыват-
най уласнасці і ўдасканаленне ан-
тыманапольнага заканадаўства.

(Працяг будзе)
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